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HISTORIE POSTUPICKÝCH HŘBITOVŮ
V letošním roce probíhají rozsáhlejší úpravy na zdejším 

hřbitově, bylo zrušeno 40 dlouhodobě opuštěných hrobů a 
středová cesta dozná také velkých úprav. Jaká byla historie 
hřbitovů v Postupicích, poskytují zápisky ze starých kronik.

Původní kostelík zasvěcený Svatému Martinu byl obklo-
pen vysokou zdí přilehlého hřbitova. Jeho původ je velmi 
starý, asi kolem roku 1250, a patřil k děkanátu Štěpánov-
skému. Nebyl velký a byl chudě vyzdoben. Jak bylo dáno, 
kolem kostelů vždy býval hřbitov, tak tomu bylo i u nás. Po 
dlouhá léta tento prostor vyhovoval, i když byl několikrát 
rozšířen. Ve 13. století již zde byly vedle dvora také hospo-
dářské usedlosti a čím víc bylo orné půdy, tím větší byla 
hodnota poddanské vsi. I kostel byl v průběhu další doby 
přestavován.

Když se po roce 1790 v Postupicích a okolí postavily nové 
textilní manufaktury, zvětšila se i lidnatost farnosti, tím více 
bylo i úmrtí a hřbitov u kostela nedostačoval. V srpnu roku 
1824 proto bylo zvoleno místo pro nový hřbitov v části pole 
u panské cesty dnes zvaném Na hrobech. Od roku 1824 se 
nic nedělo, až v roce 1836 při jednání komise 21. dubna 
bylo rozhodnuto pokračovat, ale nebylo vykonáno nic (jak 
je psáno v kronice). Zřejmě hlavní důvod byl, že je to daleko 
od kostela, ale hlavně do kopce. Naléhavá potřeba se náhle 
vyřešila v roce 1847 vystavěním nového hřbitova u rybníka 
Plačku. A ještě téhož roku byl vysvěcen. Ale již v roce 1857 
musel být dále rozšířen. Starý hřbitov zanikl. Hroby byly 
srovnány, kříže odstraněny. Bylo provedeno oplocení laťo-
vým plotem se vchody na východní

Pokračování na str. 15

Kostel po zrušení hřbitova s okolními úpravami
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V KRÁTOSTI Z OBCE
Vážení spoluobčané,

dovolte abych Vás informoval o pracích, které probíhají 
na hřbitově. Na začátku září začala stavební firma provádět 
přípravné práce, které spočívaly v odbagrování terénu a pů-
vodních betonových bloků. Následně byly vytyčeny cestičky 
a zabetonovány obruby. Nyní dochází k pokládání žulových 
kostek. V poslední řadě dojde k vymodelování schodů. Har-
monogram prací je stanoven tak, aby do listopadových 
svátků, bylo vše hotovo. Rád bych Vám poděkoval za trpě-
livost a za to, že akceptujete dočasná omezení. Věřím, že s 
výsledkem budeme spokojeni všichni!

Rád bych poděkoval všem, kteří se starali a zajišťovali celý 
průběh oslav 100. výročí založení Sokola v Postupicích. Od-

vedli jste skvělou práci, která zviditelnila naši obec v regio-
nu. Mnohokrát Vám děkuji.

Na závěr mám dvě poznámky k odpadovému hospodář-
ství. Pokud je plná popelnice na kov za budovou Jednoty, 
je možné tento odpad odkládat do popelnice u obecního 
úřadu u horního vjezdu do sběrného dvora.

V případě, že ukládáte bioodpad do kontejneru za hřbi-
tovem, je nemožné, abyste odpad odkládali v plastových 
pytlích, vždy je nutné odpad z pytlů vysypat.

Přeji nám všem, abychom se přes druhou coronavirovou 
vlnu přenesli co nejdříve a bez problémů. Přeji všem krásné 
podzimní dny, plné slunce.

Jiří Sternberg

U S N E S E N Í č. 3/2020
ze zasedání Zastupitelstva obce Postupice (ZO) konaného dne 24. 6. 2020 od 17,00 hod. v zasedací síni OÚ Postupice

1. ZO schvaluje rozpočtová opatření č.2/2020 vypracovaná účetní obce pí. Matouškovou (jednotlivá rozpočtová opatření 
jsou přílohou zápisu).

2. ZO bere na vědomí Zprávu kontrolního výboru o provedených kontrolách.

3. ZO bere na vědomí Zprávu finančního výboru o provedených kontrolách.

4. ZO schvaluje Závěrečný účet obce (tj. celoroční hospodaření obce) za rok 2019 bez výhrad.

5. ZO schvaluje Účetní závěrku obce Postupice za rok 2019 bez výhrad.

6. ZO schvaluje Veřejnoprávní smlouvu na příspěvek ve výši 20.000,- Kč na oslavy 100 let pro TJ Sokol Postupice, z.s. a 
součinnost při financování dopravního značení v den oslav.

7. ZO neschvaluje odprodej části pozemku parc. č. 27 v k.ú. Nová Ves pro žadatelku A. R., Postupice. Současně pověřuje 
starostu k dalšímu jednání se žadatelkou. Žádost bude opět projednána na dalším jednání, po vyjasnění situace v místě.
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8. ZO schvaluje odprodej části pozemku parc. č. 783 v k.ú. Jemniště, díl „d“ o výměře 42 m2 pro žadatele J. S., Jemniště, 
150,- Kč/m2 + DPH + poplatky spojené s převodem hradí žadatel.

9. ZO schvaluje zřízení věcného břemene na pozemku parc. č. 1331/7 v k.ú. Milovanice pro žadatele p. J. R., Praha 3. 
Úhrada jednorázově za zřízení 200,- Kč + DPH.

10. ZO schvaluje prodloužení ulice Pozovská na konec zastavitelného území obce.

11. ZO schvaluje poplatek za použití hasičského vozu 30,- Kč/km + DPH a 500,- Kč/cisterna + DPH.

12. ZO schvaluje příspěvek ve výši 30 tis. Kč a uzavření Veřejnoprávní smlouvy na stavbu ČOV pro p. J. Z., Postupice.

13. ZO schvaluje příspěvek ve výši 30 tis. Kč a uzavření Veřejnoprávní smlouvy na stavbu ČOV pro manžele A. a M. P., 
Postupice.

14. ZO schvaluje příspěvek ve výši 30 tis. Kč a uzavření Veřejnoprávní smlouvy na stavbu ČOV pro p. J. T., Čelivo.

15. ZO bere na vědomí informace o kalkulaci vodného a stočného za rok 2019.

16. ZO schvaluje od nového odečtového období nové výše poplatků za vodné 24,- Kč/ m3 + DPH a stočné 32,- Kč/ m3 + 
DPH.

U S N E S E N Í č. 4/2020
ze zasedání Zastupitelstva obce Postupice (ZO) konaného dne 18. 9. 2020 od 16,00 hod. v zasedací síni OÚ Postupice

1. ZO schvaluje rozpočtová opatření č.3/2020 vypracovaná účetní obce pí. Matouškovou (jednotlivá rozpočtová opatření 
jsou přílohou zápisu).

2. ZO schvaluje přijetí dotace z rozpočtu Středočeského kraje ze Středočeského Fondu obnovy venkova, ev.č. žádosti 
FOV/OBV/042119/2020, název projektu: VO – rekonstrukce Postupice, ve výši 1.194.000,- Kč a uzavření veřejnoprávní 
smlouvy na výše uvedenou dotaci.

3. ZO schvaluje přijetí dotace z rozpočtu Středočeského kraje ze Středočeského Fondu obnovy venkova, e.č. žádosti FOV/
OBV/042597/2020, název projektu: Osazení orientačních ukazatelů rychlosti Postupice a Miroslav, ve výši 100.000,- Kč a 
uzavření veřejnoprávní smlouvy na výše uvedenou dotaci.

4. ZO schvaluje výjimku navýšení počtu dětí ve 2. třídě MŠ na školní rok 2020/21, z 24 na 26, celková kapacita MŠ ne-
bude překročena.

5. ZO schvaluje výjimku z průměrného počtu dětí ve třídě ZŠ podle § 23 odst. 4 zákona č. 561/2004 Sb. od 1.9.2020 na 
školní rok 2020/21.

6. ZO schvaluje výjimku z počtu dětí ve skupině 1. oddělení školní družiny z 30 na 33 na školní rok 2020/21, celková 
kapacita ŠD nebude překročena.

7. ZO bere na vědomí Výroční zprávu ZŠ a MŠ Postupice za školní rok 2019/20.

8. ZO bere na vědomí Koncepci ZŠ a MŠ Postupice na rok 2020/21.

9. ZO odkládá projednání odprodeje pozemku parc. č. 1123/1 v k.ú. Nová Ves, o výměře 82+15 m2 pro žadatelku pí. AR, 
Postupice, na první zasedání ZO v roce 2021.

10. ZO neschvaluje odprodej pozemků parc. č. 392/1 o výměře 76 m2 a 392/13 o výměře 877 m2, oba v k.ú. Jemniště, 
pro p. DZ, Lísek.

11. ZO neschvaluje odprodej pozemků parc. číslo 808/1 o výměře 76 m2; 808/4 o výměře 144 m2 a část pozemku 863/1, 
všechny v k. ú. Roubíčkova Lhota LO a KOF, Praha 1.
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12. ZO odkládá projednání odprodeje pozemku parc. č. 889/4 v k.ú. Roubíčkova Lhota o výměře 153 m2 pro p. VP, Praha 
11 na první zasedání ZO v roce 2021.

13. ZO neschvaluje odprodej pozemku parc. č. 1608 a 1609 v k. ú. Milovanice o výměře 536,57 m2 pro p. RJ, Červené 
Záhoří.

14. ZO odkládá projednání odprodeje pozemku parc. č. 382/4 v k.ú. Jemniště pro p. AS, Praha 4 na první zasedání ZO v 
roce 2021.

15. ZO schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 161 v k.ú. Postupice, o výměře 20 m², pro p. LM, Benešov, za podmínek 
obvyklých.

16. ZO schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 1721 v k. ú. Milovanice o výměře 20 m2 pro p. PJ, Holčovice, za pod-
mínek obvyklých.

17. ZO schvaluje směnu vyznačené části pozemku parc. č. 482/1, parcela KN, ovocný sad, k.ú. Čelivo, ve vlastnictví žada-
telů JT a DH, oba Čelivo , za část pozemku parc.č. 1290/2, ost. plocha, ost. komunikace, v k.ú. Čelivo ve vlastnictví Obce 
Postupice. Rozdíl výměr hradí žadatelé 50,- Kč/m2, náklady spojené s převodem hradí žadatelé.

18. ZO nesouhlasí se zrušením železničního přejezdu P6037 km 11,304, na trati Benešov u Prahy – Trhový Štěpánov.

19. ZO schvaluje odkup části pozemku parc. č. 779/7 v k. ú. Pozov o výměře 69 m² do vlastnictví obce Postupice od p. 
JD, Bystřice, 50,- Kč/m2, náklady s převodem hradí kupující.

20. ZO schvaluje Smlouvu o bezplatném zřízení věcného břemene na pozemku parc. č. 999/3 v k. ú. Postupice mezi HH, 
Říčany a obcí Postupice.

21. ZO schvaluje cenu stočného za splašky vypouštěné na ČOV Postupice pro občany, kteří nemají v obci trvalý pobyt, ve 
výši 40,- Kč/1 m3 + DPH.

1. září jsme všichni vstupovali do uklizené školy a těšili se 
na spolužáky a děti. Jak už jsem psala v posledním příspěv-
ku, bez dětí je ve škole smutno. Proto jsme při slavnostním 
shromáždění rádi přivítali naše prvňáčky. Této role se ují-
mají deváťáci a i letos jim to šlo skvěle.

Chceme zachovat co nejnormálnější tvář školního roku, 
aby se žáci vrátili do stejného prostředí a rychleji si vybavili 
učební návyky a pravidla, která měli už zažitá, ale která bě-
hem půl roku někteří vypustili. Září je vždy ve znamení opa-
kování učebních látek předcházejícího roku, ale tentokrát 
je toto opakování umocněno na druhou. Dost vědomostí 

se z hlaviček vykouřilo. Přesto se všichni snažíme, aby rok 
pokračoval tak, jak jsme zvyklí, a žákům se dostalo podpory 
a pozornosti jako vždy. Malé odchylky od normálu, myslím 
roušky, dezinfekci, trochu jinou organizaci v jídelně, už děti 
přijaly za své. Všichni si přejeme, aby zůstalo jen u nich a 
nemuseli jsme na sebe koukat přes obrazovky monitorů. 
Jaro minulého školního roku nás v mnohém poučilo. Ráda 
bych ještě jednou poděkovala pedagogům za zvládnutí 
dané situace a rodičům za vstřícnost a podporu školy. Snad 
se brzy uvidíme na nějaké společné akci.

Miroslava Ottlová

NOVÝ ŠKOLNÍ ROK 2020-2021
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BRIGÁDA NA ŠPULCE
To, že má naše škola na naučné stezce k rozhledně Špulka 

své stanoviště, je již všem jistě známo. Průběžně se během 
roku snažíme doplňovat především potřeby ke hře „Zahraj-
te si na rybáře“. Prutů a malovaných dřevěných ryb k ní po-
třebných není nikdy dost. Návštěvníků okolo projdou tisíce 
a ne všichni se k těmto pomůckám chovají zodpovědně.

Mimo tuto pravidelnou činnost se snažíme alespoň 1x 
ročně na jaře vyrazit se třídou deváťáků na úklid stezky a 
okolí rozhledny. V minulém školním roce nám tuto aktivi-

tu překazilo uzavření škol, vyrazili jsme tedy až teď v září. 
Žádné velké údržby nebylo letos potřeba, a tak stačilo pár 
hrábí, lopat, rukavic, pytlů na odpadky a hodně ochotných 
a šikovných rukou. Pan školník ochotně posekal, deváťáci 
se rozprchli po okolí – někdo hrabal, někdo sbíral odpadky, 
někdo zametal, paní ředitelka na vše jen nedohlížela, ale 
přiložila i ruku k dílu. Nakonec jsme si všichni za odměnu 
vyšlápli na vrchol rozhledny.

Jana Jíšová

Ráda bych vám dala tip na zajímavou procházku po okolí 
Postupic. Z Postupic dojdeme ke statku Věžníky, který leží 
nad vlakovou zastávkou Lhota Veselka. Býval sídlem vla-
dyckého rodu, první zmínky jsou z roku 1318, kdy se píší 
Věžníkové z Věžník. Tvrz Věžníky byla za třicetileté války 
velmi poničena a její zbytky zřejmě po roce 1681 přesta-
věny na sýpku. Statek se dá obejít shora po polní cestě. 
Původní budova tvrze se nalézá ve vzdáleném rohu. Nyní je 
vkusně opravena a opět slouží k obytným účelům, šetrně je 
obnoven přilehlý park a zahrada, opraveny jsou i rozsáhlé 
hospodářské budovy. Zajímavostí je, že v parku roste zřej-
mě nejstarší žijící strom Podblanicka. Je jím javor klen, jeho 
věk se odhaduje kolem 500 let. Je to živé torzo mohutného 
kmene (skořepina) s mladými výhony rostoucími na malém 
pahorku nedaleko budovy tvrze.

Půjdeme zpět po červené směrem k Postupicím, ale na 
vrcholu kopce nad statkem odbočíme doprava a dále ovoc-
nou alejí po hřbetu kopce. Otevírá se zde krásný výhled 
do krajiny. Po polní cestě sejdeme k osadě Chalupy vlevo 
pod svahem. Osadou neprojdeme, hned na kraji se vydáme 
doprava po cestě podél potoka Chotýšanka. Po chvíli nás 
cesta dovede k trampské osadě Slunečná. Na jejím konci se 
nad hluboce zařízlým údolím klene železniční most. Provoz 
na úseku Benešov-Vlašim byl zahájen v roce 1895, součas-
ný mohutný most přes údolí Chotýšanky byl však postaven 
až v roce 1907. Koleje se nacházejí ve výšce asi 16 metrů nad 

hladinou potoka. Původní most byl poškozen při velké po-
vodni v červnu 1906, jen náhodou se podařilo zabránit ne-
štěstí, vlaková souprava se zastavila těsně před poničenou 
tratí. Podejdeme pod železničním mostem. Ve svahu nalevo 
vidíme velký statek, který se jmenuje Lhotka. První zmínka 
o vsi pochází z roku 1588. V průběhu 80.let za hospodaření 
JZD nebyl dvůr udržován, zcela zpustl a byl opuštěn. V roce 
1990 byl restituenty prodán Mezinárodní společnosti pro 
vědomí Kršny. Statek Lhotka byl přejmenován na Kršnův 
dvůr, společnost statek postupně zrekonstruovala, chová 
zvířata, hospodaří na polích. My pokračujeme po cestě a 
ocitáme se na kraji trampské osady Albatros. Byla založena 
již v roce 1935, zajímavostí je, že elektrický proud byl sem 
zaveden až v 70. letech. Osadou ale neprocházíme. Po lávce 
přejdeme Chotýšanku a pokračujeme podél Líseckého po-
toka, Kršnův dvůr budeme obcházet zleva. Zhruba po 300 
metrech si můžeme v lese po pravé straně všimnout mo-
hutné hráze původního rybníka. Na vzdálené straně hráze 
můžeme najít dosud zachovalý vyzděný přepad. A po chvíli 
přicházíme k romantické stavbě bývalé hájovny „V Dubi-
nách“. Původně šlo o krupárnu. Asi v roce 1870 ji hrabě 
Zdeněk ze Šternberka prodal knížeti Auespergovi, držiteli 
vlašimského panství, který z ní zřídil hájovnu. Pokračujeme 
dále. Přicházíme k výraznému valu, původně hrázi dalšího 
velkého rybníka. Zajímavý je do skály vytesaný boční pře-
pad. Pod hrází stával až do roku 1894 Jemnišťský mlýn, 
dnes po něm nejsou vidět žádné stopy. Loukou přicházíme 

PROCHÁZKA - VĚŽNÍKY - JEMNIŠTĚ
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Z činnosti Zásahové jednotky dobrovolných hasičů 
Postupice

Zásahová jednotka v letošním roce vyjížděla již k 32 udá-
lostem. Oproti předešlým rokům evidujeme jejich veliký ná-
růst. Jednalo se převážně o výjezdy k požárům a k odstra-
nění padlých stromů na komunikaci. Spolupracovala ale i 
při demolici objektů, či odchytu zvířat.

Dne 25.7.2020 se uskutečnilo ve spolupráci s výjezdovou 
jednotkou hasičů města Vlašim taktické cvičení: POŽÁR BU-
DOVY A VYHLEDÁVÁNÍ OSOB V ZAKOUŘENÉM PROSTŘEDÍ. 
Cvičení se odehrálo v ZÁMEČKU NA PODLESÍ, který nám ke 
cvičnému zásahu zapůjčil starosta obce Jiří Sternberg, za 
což mu děkujeme. Zásah probíhal v dýchací technice, bez 

které se již hasiči neobejdou. Celkem bylo ošetřeno a trans-
portováno z několika pater objektu na nosítkách 9 osob. 
Obě jednotky prokázaly své schopnosti pracovat jako tým, 
orientaci v neznámém prostředí při nulové viditelnosti a 
znalosti poskytnutí předlékařské péče v plné výzbroji a vý-
stroji, která má bezmála 40 kg. Tyto znalosti a zkušenosti 
získávají na pravidelných školeních od profesionálních ha-
sičů.

Závěrem bych chtěl poděkovat nejprve figurantům, kteří 
výborně napodobili reálnou situaci při zásahu. Poděkování 
patří i panu Maršíčkovi za fotografie z průběhu taktického 
cvičení, veliteli jednotky Vlašim Rudolfovi Šaňkovi za po-
moc při organizaci a velení při taktickém cvičení a všem 
hasičům, kteří se účastnili výcviku. Prokázali tak, že jsou 
připraveni kdykoli pomoci ostatním.

Vítězslav Kotek Starosta sboru Postupice

HASIČI POSTUPICE

ke zcela novému rybníku, který byl dokončen v loňském 
roce. A po polní cestě dojdeme k silnici mezi Postupicemi a 
Jemništěm, vydáme se doprava k Jemništi.

První zmínka o vesnici pochází z r.1381, kdy je uváděn 
Bernard z Jemniště. V roce 1717 se stal majitelem Franti-
šek Adam Trauttmannsdorf, stavebník nového zámku. Hned 
na kraji vsi stojí mezi novou zástavbou kaple Nanebevzetí 
Panny Marie, zajímavá stavba s vížkou. Nechal ji postavit 
Adam z Říčan v roce 1652. V kapli se nachází krypta, do níž 
byly ukládány ostatky majitelů zámku. Sejdeme ulicí kolem 
hasičárny a procházíme bývalým hospodářským dvorem 
zámku. Některé stodoly jsou dnes bohužel ruinami. Přes 
silnici pak přijdeme k mohutné stavbě původní vodní tvr-
ze – „starému zámku“. Tvrz je výslovně zmiňována v roce 
1542 za Jana Kamberského z Kamberka. Má téměř pravi-
delný čtvercový půdorys, zachovala si charakter čtyřkřídlé-
ho sídla s vnitřním nádvořím i po přestavbách. Byla chráně-
na vodou blízkého rybníka a vodními příkopy. Po obhlídce 

tvrze se musíme vrátit k hlavní silnici od Postupic a po ní 
zámek obejít. Vstup do zámku je jen ve směru od Benešova. 
Autorem projektu zámku byl slavný český architekt Fran-
tišek Maxmilián Kaňka. Roku 1754 zámek zcela vyhořel, 
nepoškozena zůstala jen zámecká kaple sv.Josefa. Franti-
šek A.Trauttmansdorff proto nechal celý zámek přestavět 
a nově vybavit. Byl elegantní stavbou s rozlehlým parkem, 
určenou hlavně k letnímu pobytu panstva. Na zámku se vy-
střídalo několik majitelů. Posledním, rodu Sternbergů, byl 
zabaven německými okupanty a v roce 1951 znárodněn ko-
munisty. Do rukou rodu se společně s velkostatkem vrátil 
v roce 1995. Rodina Sternbergů obývá levé křídlo zámku.

A po prohlídce zámku a parku se vydáme po málo využí-
vané silnici přímo do osady Lísek, odtud do Postupic. Trasa 
je bohužel neznačena. Je dobré vzít si mapu. Obsáhlejší 
článek s mnoha podrobnostmi a fotkami lze najít na www.
knihovna-benešov.

Jiřina Kozlová
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HASIČI JEMNIŠTĚ
PUŤÁK - SOUSTŘEDĚNÍ MLADÝCH HASIČŮ, DOROSTU, 
MLÁDEŽE DO 26 LET A DOSPĚLÝCH HASIČŮ SDH JEMNIŠTĚ
Sbor dobrovolných hasičů Jemniště uspořádal od středy 

26.8.2020 do neděle 30.8.2020 pro mladé hasiče, dorost, 
mládež do 26 let a dospělé hasiče sboru již po čtrnácté od 
založení mladých hasičů v Jemništi (mladí hasiči založeni 
v roce 2007) akci nazvanou „puťák - soustředění“. Každo-
ročně akci pořádáme na jiném místě a je to akce bez našich 
maminek a manželek. V letošním roce to bylo na Šumavě v 
okolí obce Kašperské hory.

Při této akci jsme trénovali na požární sport, dále jsme 
nachodili za pět dní celkem asi 100 km (středa 25 km, čtvr-
tek 20 km, pátek 27 km, sobota 16 km a neděle 12 km). 
První den jsme se po ubytování rozhodli vyrazit pěšky na 
Čeňkovu pilu, kde je mimo jiné i soutok řeky Křemelné a 
řeky Vydry. Od tohoto soutoku řek začíná řeka Otava. Další 
den jsme šli túru na Černé a Čertovo jezero. Cestou zpět 
jsme nasbírali velké množství pravých hřibů. Třetí den jsme 
absolvovali nejdelší okruh, a to z Modravy do Srní (ten den 
jsme nachodili 27 km). Abychom stihli autobus ze Srní do 
Kašperských hor, tak jsme do toho museli na konci pořádně 
„šlápnout“ a posledních pět kilometrů jsme zvládli cca za 
50 minut, a to už jsme měli v nohách 22 km. Předposlední 
den jsme chodili po okolí obce Kašperské hory s návštěvou 
hradu Kašperk a motomuzea v Kašperských horách. Cestou 
z hradu Kašperk jsme opět nasbírali hodně hub. Tentokrát 
jsme houby podusili a k tomu jsme udělali bramborák s 

uzeným masem a zelím. To byla paráda. Poslední den jsme 
navštívili jako skoro každý rok aquapark. V letošním roce to 
bylo v Horažďovicích.

Celých pět dní nám skoro vůbec nepršelo. Pouze v sobotu 
při cestě na hrad Kašperk. Do svých domovů jsme se vrátili 
v neděli večer.

Akce se zúčastnilo 12 mladých hasičů, dorostu a mláde-
že do 26 let a 6 dospělých hasičů SDH Jemniště. Letošní 
puťák - soustředění hasičů SDH Jemniště byl finančně pod-
pořen Středočeským krajem.

Miroslav Fürbacher
velitel a vedoucí kolektivu mladých hasičů SDH Jemniště

DIVADLO BUDE!!
Představení Limonádový Joe v minulé sezóně jsme stihli o 

fous. V únoru jsme dohráli a v březnu všechny akce zrušili. 
Proto doufáme, že i na podzim nám bude hygiena nakloně-
na. Zkoušíme a zkoušet budeme dál. V rouškách, po skupi-
nách, online. Jakkoliv. My to nevzdáme. A hlavně – divadla 
mají zatím výjimku, takže: hrát se bude a bude to trhák!

V srpnu bylo krásné počasí, a tak jsme začali s natáče-
ním. Máme pro vás totiž novinku – protože představení je 
o natáčení filmu, nesmí chybět promítání. Nakombinujeme 

oboje - divadlo i film. Vymysleli jsme opět pár překvápek a 
všichni doufáme, že ač je náš nový kus „kravina na kvadrát 
a výplod šílence“, našemu publiku se bude líbit.

Těšíme se na vás již tradičně poslední listopadový víkend: 
28.11. na premiéře a pak na reprízách. Vstupenky opět v 
předprodeji v Restauraci U Sokola.

Za Ochotnický divadelní spolek Blanka Jíšová
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OSLAVY VÝROČÍ 100 LET OD ZALOŽENÍ SOKOLA
Autor: doktorka redaktorka Zorka Horká, foto: Jiří Maršíček, Hana Kladivová

Před 100 lety byl v Postupicích založen Sokol a na oslavách tohoto významného jubilea se podílela většina jeho členů. 
Ať už vlastní aktivitou nebo účastí na akcích. Oslavy plánoval výbor dlouho dopředu, avšak díky turbulentní situaci s 
pandemií Covid nebylo do poslední chvíle jasné, jestli se oslavy uskuteční. Výbor ale moudře rozhodl nestahovat kalho-
ty, když brod byl ještě daleko, a tak všechny akce proběhly bez problémů a bez omezení.

ČERVEN: HISTORICKÉ PÁSMO V SOKOLOVNĚ 
Oslavy byly zahájeny v Sokolovně 27. června promítáním historického pásma, které připravila Blanka Jíšová. Sestavi-

la dokument, který mapuje postupický Sokol od jeho začátku po současnost. Promítání bylo proloženo cvičením téměř 
60ti cvičenců a skladby měly vždy vztah k danému časovému období. Nadšení diváci ocenili časovou náročnost sesta-
vování jedinečného dokumentu i soudržnost postupických sokolů, kteří byli schopni se v takovém počtu zúčastnit ná-
cviku. Často jsme mohli slyšet reakce „přespolních“ diváků, kteří prohlašovali: tolik lidí by se u nás dohromady nedalo.

Zeptala jsem se autorky pásma, jak vlastně na nápad přišla? 
Při výroční schůzi TJ Sokol Postupice se diskutovalo o plánech oslav. Měla jsem ale pocit, že se hovořilo pouze o spor-

tovních akcích. Ale oslavovat se mělo založení Sokola a jeho historie. Navrhla jsem tedy, že sestavím pásmo o historii. V 
tu chvíli jsem netušila, co jsem si nadrobila. Strávila jsem nad pásmem stovky hodin.

Historický záběr byl skutečně obrovský. V dokumentu se objevily stovky fotografií. Ty jste měla doma? 
Podklady jsem čerpala hlavně z překrásné kroniky Sokola vedené přes 50 let sokolem panem Bohumilem Matouškem. 

Končí rokem 1986. Pak to bylo složitější. Deset let téměř chybí. Naštěstí vede stručné zápisy o činnosti sokola kronikář 
p. Šesták. A o fotbalové činnosti psal poutavé zápisy i Láďa Pěkný. Takže písemné materiály byly. Fotografie jsem dávala 
dohromady opět s panem Jiřím Šestákem, kterému bych tímto chtěla poděkovat za trpělivost, kterou se mnou měl. A 
některé příspěvky jsem sháněla přímo od lidí, se kterými jsem natáčela mluvené komentáře a příspěvky nebo od cvičenců.

Proč jste tak složitě nechávala namlouvat jednotlivé sekvence různými lidmi? 
Chtěla jsem, aby výsledné pásmo nebylo dílem jednoho člověka. Ale aby se zapojilo co nejvíce lidí. Nakonec je v doku-

mentu více než 40 hlasů. Výsledek je navíc pestřejší a různé hlasy zvýšily dramatičnost promítání. Nahrávání bylo časově 
náročné, ale nestalo se, že by mi někdo odmítl text namluvit. Navíc jsem se při rozhovorech o Sokole dozvěděla mnoho 
zajímavostí, které nikde nevyčtete.

Ale skutečným „majstrštykem“ bylo živé cvičení. Množství cvičenců bylo pro diváky překvapením. Jak jste je dala do-
hromady? 
Když se správně vysvětlí záměr, lidé se rádi akce zúčastní. Mnozí mě znají z divadla a vědí, že miluji přirozenost a nesná-

ším trapnost, která může vzniknout přehnanou snahou o dokonalost. Nevadí mi „neumění“, důležité je nadšení. A přesně 
tohle všichni cvičenci pochopili a práce s nimi pro mě byla čirou radostí. Starší ženy začaly jako první a po počátečním 
ostychu byly všechny do jedné nadšené, že se do akce nechaly „uvrtat“. Mladší ženy byly nejpočetnější skupinou. Byly 
výborné, protože mají rády pohyb a skvěle vypadají. Také děti cvičení moc bavilo, protože si hlavně hrály, dělaly sestavy 
a pyramidy… a moc nezkoušely. Jsou totiž šikovné a všechno umí hned. Nejvíce jsem se bála, abychom sehnali muže. Ale 
nakonec jsme jich měli 15!! A cvičili dokonale. Muži mi dokázali, že Sokol má zdravé jádro. Všech 60 cvičenců obdivuji a 
ze srdce jim děkuji.
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Mě osobně nejvíce zasáhl zpěv závěrečné písně. 
To je fakt. Když jsme tam tak stáli, sotva jsme se vešli na jeviště i pod jeviště, a z plných plic zpívali „stáli sokolíci“, tak 

jsem byla skutečně šťastná a dojatá. Je pravda, že nejvíce práce jsem „odřela“ já. Ale bez desítek lidí, kteří pomáhali, bych 
nedokázala vůbec nic. Opět musím říct, že jsem hrdá na Postupice a to, co tady lidé dokážou vytvořit. Jak často a ráda 
říkám: Postupice jsou jenom jedny!! 
Záznam představení můžete vidět na: https://www.youtube.com/watch?v=2zEldMwz26M&t=2844s

ČERVENEC: VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ A SOKOLSKÝCH KRONIK 
Na historické pásmo navázala výstava v zasedací síni OÚ Postupice. Výstavu uspořádal kronikář pan Jiří Šesták za 

vydatné pomoci Hany Čadkové a Marty Jurníčkové. K vidění byly nejenom kroniky a zápisy týkající se sokola, ale i 
mnoho fotografií a předmětů z jeho 100leté historie.

Pane Šestáku, jak jste výstavu připravovali? 
Materiály jsem měl připravené dopředu, protože jsem už delší dobu pomáhal s pásmem a část výstavy byla již v sokolov-

ně. Tu jsme převezli a doplnili o další kroniky, obrazy a fotografie. Podobných výstav jsem pořádal již několik, tudíž dobře 
znám prostory a máme vyzkoušené i nejlepší uspořádání, které návštěvníkům vyhovuje.

Co bylo největším lákadlem výstavy? 
Tím byly bezesporu dobové fotografie. Nad nimi se často rozhořely plamenné diskuse a dohady o identitě osob i míst. 

Vystavovali jsme fotografie fotbalových mužstev od předválečných dob až do současnosti. Výstava byla přínosem pro obě 
strany.

Pro obě strany? To nechápu. 
Mám například staré fotografie a nerozklíčoval jsem všechny osoby na snímku. A návštěvníci mi s doplňováním velice 

rádi a ochotně pomohli.

Jak probíhala typická návštěva výstavy? 
To opravdu nemohu říct. Každý se zajímal o něco jiného. Někdo strávil na výstavě i 4 hodiny. Návštěvníci si často pečli-
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vě pročítali kroniky a dělali si dokonce výpisky nebo si stránky fotili. Někdo se i vrátil s vnoučaty, aby se pochlubil svojí 
sportovní kariérou.

Výstava tedy pěkně doplnila program oslav, že? 
Každý spolek by měl mít záznamy o své existenci. Postupice měly štěstí na dobré kronikáře i amatérské nadšence. Díky 

nim má Sokol co vystavovat. Samozřejmě byla „hubenější“ léta. Ale vždy se najde někdo, kdo ví, že znalost historie je 
pro současnost důležitá. Kdo ji nezná, opakuje stejné chyby. Mnohé pobavil fakt, který zazněl v historickém pásmu: jako 
červená linka se historií Sokola táhne problém s neplacením členských příspěvků. Již naši dědové v roce 1925 vymýšleli 
způsob, jak nejefektivněji příspěvky vybírat. Bohužel marně. Stejný problém se řeší i dnes. Přesto však Sokol stále žije. 
Krásný zápis do kroniky učinil pan Matoušek v roce 1959: „Jen v lásce se rodí velké a ušlechtilé věci. Neztrácejme ideály. 
Nedalo by se žít!“

SRPEN: SPORTOVNÍ DEN NA PLAJCHÁCH 
Je logické, že vrcholem oslav byl „fotbalový“ den na hřišti. Dnem „D“ byl zvolen 1. srpen. Na přípravách celodenního 

programu se nejvíce podíleli členové výboru pod vedením předsedy Jaroslava Zvíhala. Ruku k dílu přiložili hráči i fa-
noušci. Úpravy v areálu probíhaly již několik týdnů, ale nervozita dostoupila vrcholu den před akcí. Večerní lajnování, 
postavení stanů, poslední kontrola… a mohlo se začít. Na programu byla hlavně fotbalová utkání a vrcholem pak utká-
ní výběru Postupic s Internacionály ČR. Bylo zajištěno občerstvení (grilované prase a vepřové kýty, zelenina), sladký 
stánek připravily sokolky s domácími výrobky, pro děti byly připraveny soutěže, přestávky ve fotbale vyplnila sokolská 
cvičení žen a dětí a na večer byla připravena zábava s hudbou skupiny Lahvátor. Probudili jsme se do krásného, slu-
nečného rána. A z hřiště už se ozývalo: Dobré ráno, Postupice. Nepřeslechnutelný rozhlas nás zval na akci desetiletí. Na 
průběh akce jsme se zeptali člena výboru, fotbalisty a trenéra Stanislava Šetka:

Jak dlouho dopředu jste sportovní den plánovali? 
Takovéto výročí již nikdo z nás nezažije, takže plánovat jsme museli pečlivě a hodně dopředu. Akce byla náročná nejenom 

časově, ale i finančně.

Našli jste dost sokolů ochotných se zapojit do příprav a realizace? 
Zpočátku ležela tíha příprav jen na lidech z výboru. Ale nakonec se nás zapojilo mnoho. Někdo zajistil skákací hrad pro 

děti, někdo připravil soutěže pro děti, kluci z áčka i béčka pomohli s přípravou hřiště, někdo se ujal komentování, naše 
manželky upekly sladkosti, naše děti pomáhaly u vstupů i u stánků. Jirka Maršíček se ujal fotografování a pan Šesták 
uspořádal na hřišti výstavu fotografií a kronik.

Jaké fotbalové zápasy byly naplánované? 
Postupice mají širokou fotbalovou základnu, kterou se stále daří udržet, a na kterou jsme pyšní. Na oslavách si zahrály 

všechny naše oddíly. První zápas hrála fotbalová přípravka proti TJ Sokol Čestlice a po nich následoval zápas dorostu proti 
SK Bystřice. Na odpolední utkání přijali pozvání fotbalisté ze Sokola Chotýšany a změřili síly s naším áčkem. Postupický 
výběr složený převážně ze starších hráčů béčka hrál od 16 hodin proti Internacionálům ČR.

Proč jste pozvali Internacionály? 
Chtěli jsme nabídnout divákům něco, co by odpovídalo důležitosti akce. A také jsme si chtěli zahrát s Panenkou, Novot-

ným nebo Němcem. Jsou to ikony našeho fotbalu.
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Jak byste zápas zhodnotil? 
Před zápasem jsme měli obavy, jestli nebude výsledek dvouciferný. Sledovali jsme totiž zápasy Internacionálů na inter-

netu a věděli jsme, že hrají skutečně naplno a téměř pokaždé vyhrávají značným rozdílem skóre. Na místa trenérů byli 
automaticky pozváni Láďa Pěkný a Standa Oundráň, kteří naši generaci jako trenéři vedli. Respekt vůči soupeři z naší 
strany byl patrný hned od začátku. Prvních pět minut to připomínalo hru kočky s myší. Jakmile jsme ale dali první gól, 
opadl náš počáteční respekt a začali jsme si více věřit. Když padl druhý gól, byli jsme spokojení. Vyrovnání na konečných 
3:3 bylo pro nás fenomenálním úspěchem!

Byl to skutečně krásný zápas. Před ním jsme také viděli křest praporu. 
Před oslavami jsme zjistili, že vlastně nemáme žádný prapor a nejsme jednotní v klubových barvách. V průběhu doby 

se měnilo i logo. Proto jsme nechali udělat prapor TJ Sokol Postupice v klasickém modrožlutém provedení, které jsme si 
pamatovali z žákovských let a které bylo použité i při 80-ti letém výročí. Prapor nám pokřtil Tonda Panenka symbolicky 
vodou z potoka Chotýšanka.

Pěkné bylo i vystoupení cvičenek mezi zápasy. To jste měli s Blankou Jíšovou domluvené? 
Samozřejmě. Když už byly skladby tak pěkně nacvičené, tak jsme je chtěli předvést i na hřišti. Taková byla domluva už 

od počátku. A cvičení opravdu pěkně doplňovala fotbal. Možná by nebylo špatné angažovat holky, aby nám předcvičovali 
před každým zápasem.

Akce byla skvěle připravená, proto jste si asi vysloužili i přízeň počasí. Celý den byl bez mráčku. Zato druhý den ráno 
už pršelo. 
„Stáli při nás všichni svatí“. Protože sebelépe naplánovanou venkovní akci může počasí spolehlivě zabít. To se u nás 

naštěstí nestalo. Byl jsem rád za všechny, kteří se na přípravách podíleli, že se všechno dobře a bez problémů zvládlo.

Jak se vydařila večerní zábava? 
Tak tu si užili hlavně hosté. Protože my, pořadatelé, jsme toho měli za celý den tak akorát. Přesto jsme ale zůstali a bavili 

se. Já osobně jsem měl radost z toho, jak pozitivně všichni akci hodnotili. Moc krásně se to poslouchalo, a tak jsme ten 
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večer usínali s pocitem dobře vykonané práce. A z hřiště 
jsme dlouho do noci slyšeli Lahvátor, který hrál těm nejvy-
trvalejším.

ZÁŘÍ: BĚH KOLEM PAPERÁKU 
Tradiční Běh kolem Paperáku byl kvůli Covidovému ome-

zování přesunut z jara na podzim. O jeho průběhu jsem 
mluvila s Petrem Bervidou, organizátorem několika po-
sledních ročníků, který si posteskl nad „podivnou dobou“.

Proč jste se rozhodl akci přeložit z tradičního termínu? 
Nejprve bych rád zdůraznil, že je dobře, že se tato tradice 

nepřerušila ani v roce 2020. Termín z června byl přeložen 
kvůli omezením okolo pandemie COVID 19. Přípravy probí-
haly v nejistotě, zda se běh vůbec bude konat. Přesto se 37. 
ročník běhu konal - netradičně 6. září.

Neměl jste obavy, že se přeložení odrazí na účasti běžců? 
Ano, měli. Proto jsme vložili více úsilí do propagace. Běh se prezentoval na facebooku, na stránkách Benešovského de-

níku, na stránkách obce, Choposu, Posázaví o.p.s., byly rozeslány e-maily, info zprávy atd. Do poslední chvíle jsme ale žili 
v nejistotě, kolik se dostaví sportovců a jestli pokoříme pro nás magickou stovku běžců. Sám jsem tomu moc nevěřil. Pro 
nás pořadatele bylo hlavní, aby se běh uskutečnil, což se podařilo a tradice byla dodržena.

A podařilo se zdolat „magickou“ stovku? 
Ano, tato hranice byla pokořena! Již v půl osmé byly na hřišti první nedočkavci, kteří se chtěli zapsat na startovní listinu. 

Postupně lidé přicházeli a bylo jich čím dál tím víc. Nakonec se počet účastníků vyhoupl na - pro nás neskutečných - 116 
běžců!

Gratuluji! Můžete nám popsat další průběh dne? 
Letos nám vyšlo i počasí. Bylo jasno kolem dvaceti stupňů, prostě ideální na sport i pro setkání přátel. V 9:00 jsme přiví-

tali běžce a o chvilku později vyrazili první sportovci z řad dětí na trať. Okruhy na hřišti pěkně ubíhaly a po půl jedenácté 
jsme vyhlašovali dětské kategorie. Po vyhlášení dětských kategorií startovaly okruhy mimo sportovní areál – malý přes 

hráz a velký okolo rybníka. Vysoká účast běžců nás trochu zaskočila, a tak při zápisu vznikala drobná nedorozumění, 
která se bohužel přenesla až do vyhlášení výsledků. Tímto bych se chtěl velice omluvit některým účastníkům. Slibuji, že 
do příštího ročníku na těchto drobných nedostatcích zapracujeme a bude to zase o něco lepší.

Jak se říká: kdo nic nedělá, nic nezkazí. Můžeme najít někde výsledky běhu? 
Veškeré výsledky a fotky naleznete na facebooku „Běh kolem Paperáku“ a na stránkách obce Postupice v sekci TJ Sokol 

Postupice, podsekce „akce TJ Sokol“. Na závěr musím poděkovat obci Postupice, TJ Sokolu Postupice a Posázaví o.p.s. 
za podporu běhu. Bez kamarádů a přátel by to také nešlo a je dobré je vyjmenovat. Běh pomáhali uspořádat Lubomír 
Bervida, Hanka Bervidová, Zdeněk Janů, Blanka Jíšová, Jana Jíšová, Vítězslav Kotek, Ondra Kotík, Michala Kuncová, Jiří 
Malý, Maruška Marčanová, Iva Pauelová, Anička Půtová, Jiří Raissig, Štěpánka Tůmová, Jitka Šestáková, Stanislav Šetek, 
Martin Tomis, Jana Tomisová, Josef Tůma, Lukáš Tůma, Pavel Tůma, Jan Zahradníček, Jaroslav Zvíhal. Snad jsem na ni-
koho nezapomněl. Všem patří velký dík, bez vás by to nešlo.
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Běžci určitě přijdou příští rok zase. Plánujete další ročník, že? 
Samozřejmě! Paperák se běžel i v podivné době Covidu. Pro pořadatele i účastníky to byla zatěžkávací zkouška, ve které 

uspěli. Takže se uvidíme příští rok při 38. ročníku.

I přes nejistou dobu dokázali postupičtí realizovat všechny naplánované akce k oslavám 100 let Sokola, a to od jara 
až do podzimu. Přálo jim nejenom počasí, ale i hygienická nařízení. O zhodnocení průběhu oslav jsem požádala předse-

du TJ Sokol Postupice, pana Jaroslava Zvíhala.

Pane předsedo, mohl byste nám říct svůj názor na průběh 
oslav v Postupicích? 
Pro mě to byly především velké nervy, jestli všechno jak se 

řekne „klapne“. Měl jsem strach, abychom na něco nezapo-
mněli a nepokazili tak hladký průběh. Museli jsme myslet 
na všechno: od povinné dezinfekce v Sokolovně, přes zábor 
silnice až po stavbu pódia pro hudbu. Navíc se jednalo o 
finančně náročné akce a museli jsme sáhnout hluboko do 
rozpočtu TJ. Bylo to náročné období, ale konec dobrý, všech-
no dobré.

Jaký moment Vás osobně nejvíce potěšil? 
Celé oslavy dopadly velice dobře. V historickém pásmu jsem 

si zacvičil i já sám, na fotbale jsem fandil klukům a při Běhu 
kolem Paperáku jsem měl upřímnou radost z rekordního po-
čtu běžců.

Jak hodnotíte spolupráci s Obcí Postupice? 
To je kapitola sama pro sebe. Bez podpory obecního úřadu 

bychom nedokázali tak velkou akci zorganizovat. Nebo by 
nás to stálo mnohem větší úsilí. Obecní úřad podpořil oslavy 
nejenom finančně, ale i materiálně. Půjčil nám stánky, lavi-
ce, stoly, zajistil zábor cesty, rozeslal informace infokanálem. 
Spolupráce obce se spolkem byla jednoznačně dokonalá a 
příkladná. Absolvovali jsme mnoho jednání, která byla vždy 
věcná a efektivní. Je vidět, že pan starosta Sternberg je zku-
šeným manažerem a mužem na svém místě. Pan starosta 

potvrdil důležitost akce svou přítomností nejenom v Sokolovně, ale i na hřišti při fotbale.

Chtěl byste ještě zmínit něco, co v hodnocení nezaznělo? 
Toto naopak zaznělo už mnohokrát, ale přesto bych rád zopakoval: děkuji srdečně všem, kteří obětovali svůj volný čas, 

svoji energii a invenci přípravě oslav 100 let založení TJ Sokol Postupice v roce 2020. Bylo mi ctí, že jsem s nimi mohl 
spolupracovat. Krásné akce uspořádané v roce oslav 100 let jsou důkazem, že jsme dobrá parta a dokážeme dělat zajíma-
vé a hezké věci. TJ Sokol Postupice je největším spolkem obce a doufám, že se mu bude dařit i nadále. V neposlední řadě 
bych chtěl poděkovat všem divákům. Děkuji, že jste přišli a děkuji, že jste slavili s námi!
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HOUBAŘSKÉ OKÉNKO
 Ačkoli jsou z některých oblastí republiky hlášeny doslova 

záplavy hub, u nás zatím houby rostou velmi  málo. Snad se 
tedy již brzy dočkáme.  Ani nezvykle vlhké jaro a léto totiž 
nedokázaly vyprovokovat houby k růstu. Vycházky do lesa 
končily často úplně prázdným košíkem. Nejčastěji to bylo 
vysvětlováno přemokřením půdy a zahníváním podhoubí, 
odpočíváním podhoubí, poškozením podhoubí v předcho-
zích suchých letech, … Příčin bude nejspíš více.
A my vás seznámíme s dalšími chutnými i léčivými druhy 

hub. Typickou podzimní houbou je liška nálevkovitá. Roste 
hojně ve skupinách i trsech ve všech lesích a je v podstatě 
nezaměnitelná. Je to sice drobná, ale dobrá jedlá houba 
použitelná v jakékoli úpravě.  Obsahuje velké množství vita-
mínu D, který je důležitý pro příjem vápníku a fosforu, tedy 
pro výživu kostí. Zároveň má vliv na správné fungování imu-
nitního systému. Vynikající jedlou houbou je kotrč kadeřa-
vý.  Jeho nepřehlédnutelné plodnice rostou pod borovice-
mi. Jsou prokázány účinky protirakovinné, protibakteriální 
i protiplísňové.  Obsahuje látky, které dokážou nastartovat 
imunitní systém, využívá se i u léčby cukrovky. Také stro-
ček trubkovitý se s jinou houbou nedá splést.  Plodnice 
kornoutovitého tvaru mají šedohnědou až černou barvu. Je 
vhodný v jakékoli úpravě, např. je tradiční součástí jihočes-
kého vánočního kuby. Krom toho, že je jedlý a chutný, byly 
potvrzeny antioxidační a protirakovinné účinky.
A ještě recept, tentokrát na houbovou čalamádu:  1 kg 

nakrájených hub povaříme 30 minut ve 3 l vody s 6 dkg 
soli. Houby pak scedíme a propláchneme studenou vodou. 

Dále svaříme 3 l vody, 6 dkg soli, ½ l octa, 30 dkg cukru, 16 
kuliček nového koření, 5 kuliček pepře a 6 bobkových listů.  
V tomto nálevu 5 minut povaříme 1 kg cibule nakrájené na 
půlkolečka, 1 kg papriky nakrájené na proužky. Necháme 
vychladnout, přidáme houby a necháme odležet do dru-
hého dne. Naplníme do sklenic a ¾ hodiny sterilizujeme. 
Používáme zejména hřibovité houby, lošáky a krásnoporky, 
příliš se nehodí houby lupenité. Přejeme dobrou chuť.
Pokud budete potřebovat pomoci s určením nálezů nebo 

se povede zajímavý úlovek, zavolejte na 607959330 nebo 
nám pošlete fotku na mail radekozel@post.cz

Přejeme vám zajímavé úlovky!
Jiřka a Radek

Čas letí jako voda a je na nás, abychom zhodnotili třetí 
čtvrtletí roku 2020. Letošní rok nebyl k seniorům moc pří-
znivý. Měli jsme naplánované různé akce a výlety. Bohužel 
kvůli Covidu-19 jsme museli vše překládat na jiné termíny 
nebo dokonce akce rušit. Po rozvolnění první vlny Covidu 
jsme se sešli v Restauraci U Sokola a společně opekli špe-
káčky. Tam jsme se dohodli, že bychom uspořádali v pod-
zimním termínu výlet do Polabského národopisného muzea 
v Přerově nad Labem a poté navštívili Starou Boleslav a v 
místní bazilice se podívali na jeden z pokladů naší země- 
Palládium země České.

Na výlet se přihlásilo hodně seniorů, ale s nástupem dru-
hé vlny Covidu se senioři začali pomalu odhlašovat, a tak 
17. září, v den konání akce, odjel autobus z Postupic pouze 
s 36 členy spolku. Po příjezdu do Přerova nad Labem, kde 
se nachází muzeum a skanzen, jsme si zakoupili vstupenky 
a pomalu si prohlédli chalupu po chalupě a obdivovali staré 
věci, se kterými pracovali naši dědové a babičky. Ve venkov-
ních prostorech byla zase vystavena stará zemědělská tech-
nika. K vidění byly kosy zvané hrabice, také pohrabáče, mlá-
tičky, ruchadla, sečky a mnoho dalšího. Po zhlédnutí muzea 
jsme se autobusem přesunuli do Staré Boleslavi. Tam jsme 
si dali v restauraci oběd. Jednotlivě jsme pak odcházeli do 
infocentra a zakupovali si vstupenky na prohlídku jednoho 
z českých pokladů - Palládia země České. Ve 13 hodin na 
nás čekala paní průvodkyně, která nás moc pěkně přivíta-

la. Pak nám začala vyprávět samotný příběh o pokladu. Po 
výkladu jsme se rozdělili na dvě skupiny a postupně vstu-
povali do klenotnice a prohlédli si samotné Palládium. Dnes 
již tedy díky tomu víme, že se jedná o klenot o velikosti 13 
x 19 cm. Že ho nosil svatý Václav na krku, že mu byl v den 
vraždy v roce 935 sebrán a například i to, co dalšího se s 
pokladem nevyčíslitelné hodnoty dělo za třicetileté války. 
Po ukončení prohlídky jsme si dali v místní cukrárně kávu a 
zákusek a odjeli domů.

Pokud to půjde, setkáme se brzy v sokolovně na tradičním 
podzimním setkání. Přejeme Vám v této nelehké době hod-
ně zdraví.

Vašek a Milena

SENIOŘI KE KAFÍČKU
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 Pokračování ze str. 1
a západní straně, kde byla také u strážníkova domku (dnes 
čp. 125) postavena úmrlčí komora – márnice, jež byla zbou-
rána v roce 1969. Na památku tu byl po-
nechán žulový křížek, jehož nápis ozna-
muje: LETA PÁNĚ 1725 DNE 6. BŘEZNA 
USNUL V PÁNU ANTONÍN KAISER STÁR 
117 LET OČEKÁVAJE SLAVNÉHO ZMRT-
VÝCH VSTÁNI. Tento křížek je u kostela 
dodnes. Pro zajímavost uvádím pohřeb-
ní výlohy v roce 1818 při pohřbu Anny 
Vobecké z Postupic čp. 98: Jemnostpánu 
faráři 4 zlaté, prvnímu kostelníku a mi-
nistrantům 2 zl., velebnému panu kapla-
novi 4 zl., učiteli a spoluzpěvákům 4 zl., 
druhému kostelníkovi a zvoníkovi 2 zl. a 
30 krejcarů, hrobaři 3 zl, za rubáš 6 zl., 
truhlu 6 zl. Úhrnem 31 zl. a 30 krejcarů.

Prostory hřbitova vydržely od roku 
1857 až do roku 1996, kdy musel být 
rozšířen. Byla zbořena dělící zeď, ze které 
byl kámen použit na podezdívku želez-
ného plotu a základy pro novou obřadní 

síň. Nevznikaly už klasické hroby, ale urnový háj, v součas-
né době je zde 50 urnových hrobů.

Připravil Jiří Šesták

Márnice

Pro pamětníky jsem z kroniky vypsal několik údajů z roku 
1970, to je před padesáti lety. Možná, že srovnání s letoš-
ním rokem bude zajímavé.

Rozpočet MNV na rok 1970 tvořil příjem 374.094 Kč, vy-
dání 495.822Kčs, rozdíl hradil ONV a KNV.

Přistěhovalo se 37 lidí. Narodilo se 21 dětí, z toho 10 
chlapců a 11 děvčat. Zemřelo 14 občanů a konalo se 9 
svateb. Tento rok se konalo sčítání lidu.

V akci Z byla vyasfaltována cesta ke škole od Půtů čp. 2 
(dnes je na tomto místě samoob-
sluha) až k čp. 156 Androvi a zá-
roveň provedeny inženýrské sítě k 
rodinným domům. Hodnota celé-
ho díla byla 250.000 Kč. Opraveny 
a vyčištěny byly studny v Postupi-
cích, Milovanicích a Jemništi. Ve 
staré škole byly vyměněny střešní 
tašky a vybavena oddávací síň, kde 
se konaly svatby, vítání občánků a 
další akce.

Nad rybníčkem Plaček u hřbitova 
byla vykoupena louka, kam obča-
né vyváželi odpad. Byl zakoupen 
vysouvací žebřík pro hasiče.

Na nově přidělených parcelách 
začali stavět Josef Macháček, Vác-
lav Tampier a další občané připra-

vovali materiál na stavbu rodinných domů.

V JZD Úsvit pracovalo 135 stálých pracovníků a tři bri-
gádníci. Družstvo mělo 11 koní, 245 krav, jedna dojnice 
nadojila 2.212 litrů mléka. Pracovní jednotka byla 19,90 
Kč. V mladovickém lomu bylo zaměstnáno 27 pracovníků, 
vytěženo a zpracováno bylo 90.566 tun kamene.

Do základní školy nastoupilo v září 191 žáků, sbor tvořilo 
14 učitelů, ředitelem byl Ludvík Košumberský. 

Připravil Jiří Šesták

ROK 1970 V POSTUPICKÉ KRONICE

  Bourání původní márnice v roce 1969

Cesta Na Kavčín před zhotovením asfaltového povrchu
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HISTORICKÉ SNÍMKY A SOUČASNOST
Foto domů čp. 41 a 42, kde byla hospoda U Paurů - rok 1900.

Současný stav po rekonstrukci, kterou provedl majitel pan Stefurak.

Foto archiv Jiří Šesták

Foto Jiří Maršíček


